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Var du med i föreningen på 
1900-talet? Hur var det på 
årsmötena? Vad gjorde ni? 
Och har 
du bilder 
från förr? 

Vi planerar ett bildspel med 
minnen från svunna tider. Hur 
var det på 70-, 80- och 90-talet? 

Finns bilder från första Euro-
peiska Mästerskapet på Balders-
näs? Var du med på första fort-

bildningsomgången år 
2000? Eller har du 
bilder från något 

Nya styrelsen

Häng med på Block 1 
i SHF:s fortbildning

Nu har du chans att vidare-
utbilda dig. SHF:s fortbildning 
ger dig möjlighet att fördjupa 
dina kunskaper.

 

UTBILDNING. Vi drar igång en ny 
omgång av SHF:s fortbildning, 
och startar med Block 1 den  
20–22 oktober. Kursledare blir 
leg vet Ove Wattle och till sin 
hjälp har han hovslagarmästare 
och AWCF Henrik Jansson. 

Ta chansen och var med från 
start. Block 1 är obligatorisk 
som första block men däre!er 
kan du gå blocken i vilken ord-
ning du vill. 

För att gå fortbildningen be-
höver du ha varit yrkesverksam 
i minst två år.

Fortbildningen ger dig en dju-
pare insikt i vad som "nns in-
nanför hovens yttre skikt. 

Att kombinera vetenskap och 
beprövad erfarenhet med din 
egen yrkeserfarenhet ger dig 

utökade möjligheter att möta 
alla förekommande utmaningar 
i hovslagaryrket, till gagn för 
hästarna du arbetar med. Med 

mera kunskap och erfarenhet 
kan du dessutom säkra en bra 
inkomst för dig och ditt företag. 
Dessutom kommer du att få lära 
känna kolleger och knyta nya 
kontakter.

Är du av Jordbruksverket god-
känd hovslagare behöver du inte 
gå Block 3.

Har du inte gesällbrev och vill 
avlägga examen i fortbildningen 
är Block 2 obligatoriskt. Block 2 
är även förberedande för bättre 
resultat på block 4, 6 och 7.

Läs mer om blocken
Mer information om fortbild-

ningen och om vad de olika 
blocken innehåller hittar du på 
hemsidan under #iken utbild-
ning. 

Är du intresserad av att vara 
med från start så anmäl dig 
snarast till kansliet via mejl: 
kansliet@

hovslagareforeningen.se

Start i oktober – anmäl dig snarast!
Har du ha! semester? Är 

det ens möjligt som egen 
företagare? Här spelar den 
kollegiala sammanhållningen 
en stor roll. Hjälps ni åt i ert 
område? Jag  är övertygad om 
att det ser olika ut runt om i 
Sverige och det är något vi alla 
borde bli bättre på. När 
pratade du senast en kollega? 

Med start i september, första 
måndagen i varje månad 
klockan 08.00–09.00 är ni 
välkomna att ringa till mig på 
tel 073-263 75 57. Vad ska 
SHF arbeta med för er 
medlemmar? Ni är en viktig 
del i att bidra till att föra 
föreningen framåt med 
aktuella frågor. 

Som en del av er känner till 
så har Rose-Marie Clark varit 
en kontakt för dem som varit 
utsatta för kränkningar och 
sexuella trakasserier. Fram-
över tar jag över som kontakt-
person e!er Rose-Marie, då vi 
har märkt att det "nns ett 
fortsatt behov av stöd kring 
detta. Naturligtvis får du som 
ringer vara anonym och vi i 
styrelsen har tystnadsplikt. 

Vi planerar för ett höstmöte 
och när denna tidning når er 
är med största sannolikhet all 
information ute på sociala 
medier och hemsida. Hoppas 
jag får trä$a 
många av er 
där! Ta hand 
om varandra!

Mikaela 
Hallstedt 

Ordförande

Telefontid 

och planer 

på höstmöte

Ordförande har ordet

FULLT FOKUS. I november 2019 
gick nio personer Block 1. Ett 
av momenten var dissekering 
av hästben. Här jobbar 
deltagarna under övervakning 
av veterinär Ove Wattle. 

Foto: Henrik Jansson

En brand kan bli dyr – även om försäkringen täcker

Du som hantverkare har ett 
ansvar för vad du gör. Skulle 
det börja brinna kan själv-
risken bli väldigt hög.

Om olyckan är framme och 
det börjar brinna görs alltid en 
utredning kring vad som orsa-
kat branden. Ta till exempel en 
hovslagare som arbetar med en 
vinkelslip inne i ett nybyggt 
stall. Stallet brinner ner till 

grunden och kostnaden för att 
bygga upp det igen hamnar på 
6 000 000 kronor. 

Försäkringen gäller, men även 
om försäkringen går in och 
täcker så hamnar självrisken på 
hantverkaren, om denne anses 
ha varit oaktsam och orsak till 
att branden uppstått. Om själv-
risken i exemplet är 15 procent 
blir det 900 000 kronor, vilket 
är ett belopp som kan ruinera 

vilken småföretagare som helst. 
Går du in med en glödande 

sko i ett stall? Slipar du med 
vinkelslipen utanför stallet, där 
det kanske ligger hö på mar-
ken?

Tänk e!er före och var försik-
tig med vad du gör.

Här kan du läsa mer om heta 
arbeten: 
https://hovslagareforeningen.
se/heta-arbeten/



Vad har du för tankar när det gäller möten med kolleger? Är du 

nyutexaminerad och känner dig osäker? Eller är du någon som 

bara inte har lust att prata? Eller tycker du att mötena med 

kollegerna ger jobbet krydda? Hör av dig till kansliet med dina 

tankar: kansliet@hovslagareforeningen.se

Kollegial sammanhållning 

Hallå där...

Michael Knap, 
som utsågs 
till heders-
medlem av 
årsmötet på 
Solvalla i april. 

Grattis till  

din nya titel 

hedersmedlem!
 
Hur känns det att ha valts 
till hedersmedlem?
– Det känns förstås väldigt 
hedrande. Jag har under 
många år varit aktiv i förenin-
gen, både som ordförande och 
styrelseledamot och drivit olika 
frågor men kanske främst 
utbildningsfrågan.
Du har slutat sko sen ett tag 
men det innebär inte att du 
har övergett hovslageriet. 
Vad sysslar du med nu? 
– Jag är ansvarig för förenin-
gens gesäll- och mästar-
provssektion och för SHF:s 
fortbildning. Just nu är det full 
fart med gesäll- och mästar-
prov och jag hoppas att 
utvecklingen fortsätter i 
samma takt. I augusti är det 
dags för examen i fortbildnin-
gen och i höst startar vi en ny 
omgång av fortbildningen. 
Du har för en tid sedan  
också fått uppdraget som 
EFFA:s sekreterare. Vad 
innebär det? 
–  Jag är ganska ny på posten 
och lär mig fortfarande. 
Hittills har jag ha! hjälp av 
min företrädare, Chris 
Linssner. Det är en utmaning 
att arbeta på engelska, att 
förstå vad folk säger och skriva 
så det blir begripligt. 
I höst väntar årsmöte i 
Stoneleigh, England, vilket 
kommer att innebära en hel 
del arbete. Förhoppningen är 
att medlemsländerna i år ska 
skicka sina ordförande samt 
en styrelseledamot till 
årsmötet. 
Övriga hedersmedlemmar: 
Börje Wetterlind, Stig Bruun, 
Peppe Frosch, Rose-Marie 
Clark, Kerstin Haga-Wilund, 
Mats Persson, Sven Eriksson 
samt Åke Rosén, samt Leif G 
Pettersson, som gått ur tiden.

 

på hovslagarträff i Mörarp
UTBILDNING. Till hösten kom-
mer ett nytt EU-krav gällande 
lim. Kravet träder i kra! från 
och med 24 augusti i år och 
innebär att alla som jobbar 
med tvåkomponents uretan-
lim måste ha ett certi"kat för 
att få jobba med dessa lim.  

Nu bjuder hovslagare Malin 
Forsberg in till lokal hovsl-
agarträ$ i sin smedja, där 
tanken är att man tillsammans 
tar sitt PU-certi"kat. Malin 
Forsberg och hennes företag 
Hovpunkten.se bjuder på "ka 
och hoppas att många ska 
kunna trä$a och vårda gamla 
kontakter samt knyta nya. 

Trä$en är den 22 augusti och 
pågår från 8.30 till18.30, Vasa-
torpsallén 64 i Mörarp, öster 
om Helsingborg. Ingen föran-
mälan krävs. Representanter 
från SHF:s styrelse kommer 
att vara på plats.

Tidigare har alla SHF-med-
lemmar som uppgett en mejl-
adress fått en länk där man 
gratis kan gå PU-utbildningen 
och få certi"katet.

Har du missat att gå kursen 
och vill ha länken skickad till 
dig så kontakta kansliet: 
kansliet@ 

hovslagareforeningen.se

så mejlar vi den!

TIPS OCH RÅD TILL HÄSTÄGARE.  Styrelsens representant Fredrik Råberg 
föreläste om hovar och hovvård för hästägare. Foto: Magnus Borking  

MARKNADSFÖRING. SHF var på 
plats när islandshäst-SM 
avgjordes i Norrköping 6–9 
juli. 

Föreningens ordförande 
Mikaela Hallstedt, vice 
ordförande Magnus Borking 
och styrelseledamot Fredrik 
Råberg mötte hästägare och 
hovslagare och svarade på 
frågor. 

Fredrik Råberg höll också 
#era föreläsningar för 
hästägare om hovvård och 
hovproblem.

Andra frågor som kom upp 
var hur man hittar hovslagare 
och hur man vet att 
hovslagaren är utbildad.  

Även ett 20-tal hovslagare 
tittade förbi SHF:s monter, 
varav drygt häl!en var med-
lemmar. Diskussionerna med 
dem handlade om åsikter 
kring att hovslagare eventuellt 
blir en skyddad titel, 
barfotadebatten och tankar 
kring behovet av hovslagare 
runt om i landet.

– Det kändes bra att närvara 
och mitt intryck är att det var 
lyckat. Många hästägare kom 
fram till vår monter och 
pratade, berättar Fredrik. 

 Landet runt
Norrköping

SHF mötte hästägare på 

plats vid islandshäst-SM

ett fullblod med jättefula hovar. 
Hon sa det till mig: ”Jag tyckte 

att det var så skämmigt när du 
stod bredvid och gjorde en 
snygg skoning och jag stod med 
den som hade så fula hovar.” 

Man är rädd för att visa hur 
dåligt man skor. Kan man säga 
så? Eller hur dåligt man tror att 
man skor. Alla tror ju att den 
andra är mycket bättre.

Medlem 3: 
Här är sammanhållningen ur-

usel. Jag har många historier 
om hur märkligt det är ”oss kol-
leger emellan”. Vi är kanske runt 
8–10 stycken i ungefär samma 
område. Vi borde jobba för att 
stötta varandra men det gör vi 
inte. Jag kan inte förstå varför 

det ska vara så svårt. En har jag 
god kontakt med, han äger ett 
inackorderingsstall där även jag 
skor. Två äldre har accepterat 
och pratar mycket lättare med 
mig nu för tiden, men de jobbar 
knappt själva längre. En tjej 
försökte jag verkligen få kontakt 
med när hon var ny, men hon 
svarade mig aldrig och vi har 
hittills konstigt nog aldrig setts i 
nåt stall. 

Sen har vi två som i stort sett 
alltid jobbar tillsammans och är 
mycket svåra att prata med.  

Senast vi skodde i samma stall 
sa den ene hej men den andre 
undvek mig. Det ser så illa ut 
inför hästägare tycker jag. 

Det är ju inte klokt att vi inte  
samarbetar bättre.

 

Hur är det att möta en annan 
hovslagare i stallet där du 
skor? Ser du en kollega som 
du kan prata en stund med, 
utbyta erfarenheter med eller 
kanske ge eller få något gott 
råd av? Eller är den du möter 
en konkurrent som kan stjäla 
dina kunder, eller kanske 
rent av någon som du är rädd 
ska kritisera ditt eget arbete? 

Hovslagarmagasinet har pratat 
med tre erfarna hovslagare som 
alla har synpunkter på hur man 
möts, kolleger emellan. 

Medlem 1: 
Man kommer till ett stall på 

morgonen och börjar jobba. 
Under tiden man arbetar kom-
mer det annan hovslagare och 
bara ställer sig i andra änden av 
stallet och börjar banka, utan att 
gå in och heja på den som redan 
är på plats. Det tycker jag är helt 
förkastligt.

Man kan väl försöka vara trev-
lig mot sina kolleger. Kommer 
jag till ett stall där jag ser en hov-
slagarbil så går jag ur min bil 
och går in och pratar med hov-
slagaren som redan är på plats:

”Tjena, hur är läget.” Jag kan 
prata om vad som helst. Först  
däre!er tar jag ut mina saker och 
börjar jobba. Så gör jag alltid. 

Om de är nya i yrket är de o!a 
blyga men jag försöker bara vara 
trevlig och höra e!er hur det är.

Rent generellt är det så att alla 
släpper ner hoven de håller på 
med och ställer sig framför för 
de vill inte visa vad de gör, när 
jag vill prata med dem. Nu gene-
raliserar jag men de jag inte kän-
ner gör gärna det. Men andra, 
som jag känner, de släpper också 
och står och pratar tills jag går. 
Då fortsätter de arbeta. 

Det jag saknar är att man visar 
hövlighet mot varandra. Det är 
det som saknas i vissa omåden 
där det är osämja. På nåt ställe i 
landet vet jag att det till och med 
är olika läger som inte pratar 
med varandra. 

I området där jag verkar är det 
ganska bra men ändå, de nyut-

examinerade är rädda för att de 
kanske ska få skäll för att de är i 
ett stall som nya, i ett stall där jag 
jobbat i femton år. Jag har #era 
hästar i stallet där jag skor som 
jag vägrar ta för att de är bråkiga. 
Jag säger till ägarna att du får 
hitta någon annan för min kropp 
är för dålig för att kunna brottas 
med din häst. Då är jag ju bara 
tacksam om det kommer någon 
annan och skor den.

Många verkar rädda för 
”konkurrens”. Men jag vill inte 
se det så, jag vill se dem som 
mina  kolleger.

Jag vill att den som kommer till 
stallet där jag står och skor kom-
mer in och hälsar på mig innan 
denne börjar sko. Om man inte 
hälsar tycker jag att det är ett 
ställningstagande: ”Jag skiter i 
dig. Jag bryr mig inte om att du 
är här utan jag ställer mig här 
borta och skor även om jag ser 
din bil”.

Till nyutexaminerade som är 
rädda för att säga hej; det är inte 
farligt. Så som man behandlar 
andra blir man behandlad själv. 

Medlem 2: 
Jag jobbade i många år som 

outbildad och "ck inte vara med 
i SHF. Men så gick jag block- 
utbildningen och tog gesällbrev. 
Plötsligt var jag lite ”välutbildad” 
när jag #yttade till ett nytt om-
råde. Då blev jag bemött på ett 
helt nytt sätt; ”oj, där kommer 
den utbildade hovslagaren”. 

Jag märkte att de som var som 
jag hade varit tidigare, outbil-
dade eller nyutbildade, de drog 
sig undan.

Då gjorde jag till min grej att gå 
fram, säga hej och visa att jag 
inte är någon märkvärdig typ.

Det är lite av att ”där kommer 
han som varmskor och tror att 
han är nåt”. Nu upplever jag inte 
så mycket av den där stämnin-
gen längre, men jag har varit 
med om det, från båda håll. Jag 
tror många skäms också, fram-
för allt de som inte är formellt 
utbildade. De blir ju färre och 
färre förstås. Mitt intryck är att 
det går väldigt fort att bli känd 

som ”han som ingen vågar prata 
med” eller som en tjurig typ.

Min elev som jobbat ett år 
berättade att han kom in i ett 
stall och mötte en av mina äldre 
kolleger, som jag själv inte har 
några problem att prata med. 
Men på min elev hade den äldre 
kollegan inte ens hejat. Ändå vet 
ju jag att den äldre kollegan inte 
är någon elak typ.

Jag skor på en klinik emellanåt. 
Där är en hovslagare som är 
knuten till kliniken, utbildad 
och har tagit gesällen och så där. 
Då kom det fram nyligen att hon 
vid ett tillfälle hade tyckt att det 
varit väldigt skämmigt att stå 
bredvid mig för hästen som hon 
höll på med såg för jäklig ut,  

Hur står det till kolleger emellan?

DÅLIG STÄMNING?  Hur är det att möta kolleger i stallarna? Säger man hej och står och snackar en stund eller går var 
och en till sin ände av stallet och sköter sitt? Hovslagarna på bilden kommer bra överens och det är inte de som 
uttalar sig i artikeln.  Foto: Lisa Olsson

“Man är rädd för  
att visa hur dåligt  

man skor... Eller hur 
dåligt man tror att 

man skor.”



Trauma mot kronranden kan ge 

hovbensfraktur – prognosen god
FRÅGA: Kan en häst som fått 
trauma mot dorsala (främre) 
delen av kronranden få fraktur 
på hovbenet?     Michael Knap

SVAR:  Ja, det kan hästen få. 
Den fraktur vi ser i samband 
med trauma mot kronranden 
kallar vi för fraktur typ 4, en 
fraktur av Processus Extenso-
rius. Det är det område som 
den långa tåsträckarsenan 
fäster in på hovbenet. Det är 
absolut inte den vanligaste 
typen av hovbensfrakturer 
men dock så förekommer det. 

Ibland kan man se fragment 
på röntgen av Processus Ex-
tensorius, o!a bilateralt utan 
att det "nns någon hälta utan 
det är till följd av en tillväxt-
rubbning av hovbenet. I det 
här fallet så "nns ett direkt 
trauma till hoven med hälta 
som följd. För att konstatera en 
hovbensfraktur så måste hov-
en röntgas.

Symtom: Symtomen vid hov-
bensfrakturer är plötslig hälta 
och kan variera i grad beroende 
på typ av fraktur. Vanligt är att 
man får reaktion när trakterna 
trycks ihop med visitertång, 
samt förstärkt puls och värme i 
hoven. Att värme och puls 
alltid ökar vid hovskador är för 

att kroppen försöker reparera 
den skada/in#ammation som 
uppstått i det skadade områ-
det. Det ger en ökad blod-
genomströmning just då som 
ger förstärkt puls och värme. I 
det här fallet vid typ 4 fraktur 
"nns o!a sår i kronranden.

Behandling: Behandlingen är 
den samma på fram och bak-
ben. Rent skoningsmässigt så 
är det o!ast inte så mycket vi 
kan göra åt en typ 4 fraktur. 
Det är ingen idé att sko med 

låsande beslag eller använda 
plastgips då vi inte kan "xera 
hovbenet i det området. Men 
vila i några månader ända upp 
till ett år är av största vikt för 
alla typer av hovbensfrakturer. 
Första tre månaderna på box 
är absolut viktigast. Den största 
belastningen i området för 
tåsträckarens infästning är när 

benet är i lu!en och ska sväva 
framåt, så väl på fram som 
bakben. Kra!erna i det skedet 
är inte så stora på en häst i 
vila.

Är det mindre fragment och 
o!a i samband med ett öppet 
sår i området så kan veterinär 
ta bort fragmenten för att 
påskynda konvalescensen, då 
det primärt blir sårvården som 
bestämmer hur lång konvale-
scens hästen har. 

Är det väldigt stora fragment 
som släppt så "nns det vissa 
som väljer att skruva frakturen. 
Att skruva hovbensfrakturer 
är o!a väldigt svårt då hov-
benet är så poröst att fästa sk-
ruven i, att det i så många fall 
släpper. Då är konservativ be-
handling bättre. Beroende på 
frakturtyp är rätt val av beslag 
och sedan vilan den viktigaste 
faktorn.

Prognos: Den är o!a god vid 
den här typen av frakturer. 
Skulle det vara stora fragment 
med öppna sår in i led är prog-
nosen tyvärr sämre men det är 
något som får bedömas från 
fall till fall. Hovbensfrakturer
överlag har 
bra prognos 
med rätt val 
av sko och 
vila.

 Henrik 
Jansson 

Frågespalten

Mejla din fråga till: 
kansliet@hovslagare

 foreningen.se

VILA SIG FRISK.  Vila i några månader ända upp till ett år är av största 
vikt för alla typer av hovbensfrakturer. Röntgenbilden visar en typ 4 
hovbensfraktur. Foto: Henrik Jansson
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Under en tid har vi haft en 
frågespalt där veterinärer 
svarat på er läsares frågor.  

Från och med det här 
numret tar hovslagarmäster 
Henrik Jansson över fråge-
spalten. 

Henrik Jansson är uppvuxen 
på en gård strax utanför 
Uppsala där familjen bedrev 
hästavel med fokus på 
Ardennerhästen. 

Henrik gick på hovslagarut-

bildningen i Uppsala och tog 
examen 2004. År 2013 tog 
han mästerbrev och 2022 den 
engelska titeln AWCF 
(Associate of the Worshipful 
Company of Farriers). 

Sedan 2008 är han instruk-
tör på SHF:s fortbildning. 

– Det har inneburit att jag  
har fått fortbilda hovslagare 
men också träffat många 
kollegor från landets alla hörn, 
vilket jag tycker har varit otroligt 

kul och givande, säger han. 
I ett samarbete ihop med 

Jay Tovey som driver Farriery 
Tuition i England är han även 
aktiv med att hjälpa hovslag-
are som vill ta den engelska 
utbildningen Dip WCF 
(Diploma of the Worshipful 
Company of Farriers) och 
AWCF genom kurser här i 
Sverige. 

Sedan 2007 har Henrik varit 
anställd på SLU (Sveriges 

Lantbruksuniversitet) UDS 
(Universitets Djursjukhuset) i 
Uppsala där han arbetar med 
sjukbeslag och hovsjukdomar 
men även deltar i forskning 
och utbildning av veterinärer 
och djursjukskötare.

Fritiden spenderar han helst 
med sin familj – fru, tre barn 
och två hundar. Han har 
sedan barnsben ett stort 
intresse av sport och spelar 
gärna både hockey och golf.

Hovslagarmäster Jansson tar över frågespalten


